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REVISTA PRESEI 

 

 Blocajul în Guvern continuă / Iohannis respinge miniştrii interimari: PSD riscă să ducă 

România într-un blocaj, care poate însemna întârzieri în plata pensiilor şi salariilor 

Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, joi, că respinge cele trei propuneri de miniştrii interimari 

făcute de premierul Viorica Dăncilă, respectiv Niculae Bădălău la Energie, Ioan Deneş la Mediu 

şi Ştefan Radu Oprea la relaţia cu Parlamentul. 

Klaus Iohannis a respins interimarii propuşi în Guvern de premier după demisia miniştrilor 

ALDE 

„Revenind la situaţia politică, criza în care ne aflăm e generată de PSD prin comportamentul 

iresponsabil faţă de guvernarea României. Acest comportament iresponsabil tinde să se 

acutizeze. Conflictele din coaliţia de guvernare, disperarea PSD de a rămâne la putere, luptele 

interne şi târguielile pe funcţii nu au legătură cu agenda reală a românilor. Eu nu girez acest joc 

politic şi ca atare resping categoric propunerile înainte pentru miniştri interimari”, a declarat 

Klaus Iohannis, într-o declaraţie de presă susţinută joi la Palatul Cotroceni. 

Premierul Viorica Dăncilă a sesizat anterior CCR pentru a reclama un conflict între Guvern şi 

Administraţia Prezidenţială, din cauza că preşedintele nu anunţase nimic privind miniştrii 

interimari pe care i-a propus, după demisia celor din ALDE. 

Dăncilă a afirmat că sesizarea ar trebui văzut şi ca un mijloc „de a avea nişte reguli pe viitor”. 

CCR a stabilit, joi, ca părţile implicate în conflictul juridic între Guvern şi Administraţia 

Prezidenţială sesizat de premierul Viorica Dăncilă să transmită punctele de vedere până pe 11 

septembrie. 

Pe 28 august, Klaus Iohanis anunţa că respinge integral remanierea propusă de premierul Viorica 

Dăncilă, precizând că propunerile pe care le-a primit sunt inacceptabile. Şeful statului a adăugat 

atunci că Guvernul are nevoie de un vot de confirmare în Parlament. 

Şeful Executivului îi transmisese preşedintelui Iohannis propunerea ca Dana Gîrbovan să preia 

conducerea Ministerul Justiţiei, Mihai Fifor să fie ministru plin la Interne, senatorul Şerban 

Valeca la portofoliul Educaţie, Ana Birchall vicepremier pentru parteneriate şi Iulian Iancu 

vicepremier pe probleme economice. 
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Iohannis: PSD riscă să ducă România în blocaj. Poate însemna întârzieri în plata pensiilor, 

salariilor 

Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, joi, că respinge cele trei propuneri de miniştrii interimari 

făcute de premierul Viorica Dăncilă, respectiv Niculae Bădălău la Energie, Ioan Deneş la Mediu 

şi Ştefan Radu Oprea la relaţia cu Parlamentul. 

„Revenind la situaţia politică, criza în care ne aflăm este generată de PSD prin comportamentul 

iresponsabil faţă de guvernarea României. Această criză, de care sunt vinovaţi PSD şi toţi aliaţii 

lor din aceşti ani, tinde să se acutizeze şi să aibă consecinţe din ce în ce mai grave, care vor fi 

resimţite de toţi cetăţenii. Conflictele din coaliţia de guvernare, disperarea PSD de a rămâne la 

putere, luptele interne şi târguielile pe funcţii nu au nicio legătură cu agenda reală a românilor. 

Eu nu girez sub nicio formă un astfel de joc politic meschin şi, ca atare, resping categoric 

propunerile înaintate pentru miniştrii interimari”, a declarat Klaus Iohannis, într-o declaraţie de 

presă susţinută joi la Palatul Cotroceni. 

Premierul Viorica Dăncilă a sesizat anterior CCR pentru a reclama un conflict între Guvern şi 

Administraţia Prezidenţială, din cauza că preşedintele Klaus Iohannis nu anunţase nimic privind 

miniştrii interimari pe care i-a propus, după demisia celor din ALDE. 

Dăncilă a afirmat că sesizarea ar trebui văzut şi ca un mijloc „de a avea nişte reguli pe viitor”. 

CCR a stabilit, joi, ca părţile implicate în conflictul juridic între Guvern şi Administraţia 

Prezidenţială sesizat de premierul Viorica Dăncilă să transmită punctele de vedere până pe 11 

septembrie. 

Pe 28 august, Klaus Iohanis anunţa că respinge integral remanierea propusă de premierul Viorica 

Dăncilă, precizând că propunerile pe care le-a primit sunt inacceptabile. Şeful statului a adăugat 

atunci că Guvernul are nevoie de un vot de confirmare în Parlament. 

Şeful Executivului îi transmisese preşedintelui Iohannis propunerea ca Dana Gîrbovan să preia 

conducerea Ministerul Justiţiei, Mihai Fifor să fie ministru plin la Interne, senatorul Şerban 

Valeca la portofoliul Educaţie, Ana Birchall vicepremier pentru parteneriate şi Iulian Iancu 

vicepremier pe probleme economice. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Viorica Dăncilă, atac la adresa lui Klaus Iohannis: Palatul Cotroceni a devenit un sediu 

de campanie. Preşedintele interpretează electoral Constituţia 

Premierul Viorica Dăncilă a declarat că Palatul Cotroceni a devenit un sediu de campanie pentru 

Klaus Iohannis, precizând că cetăţenii aşteaptă explicaţii referitoare la motivul pentru care şeful 

statului încalcă în mod repetat Constituţie. 
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Viorica Dăncilă, atac la adresa lui Klaus Iohannis: Cotroceni a devenit un sediu de campanie. 

Interpretează electoral Constituţia 

„Din nefericire, Palatul Cotroceni a devenit un sediu de campanie pentru actualul preşedinte. Îi 

transmit domnului Klaus Iohannis că cetăţenii încă aşteaptă explicaţii cu privire la motivul 

pentru care încalcă repetat Constituţia. Toţi vrem să înţelegem de ce actualul şef al statului face 

un abuz de putere şi continuă blocarea activităţii Guvernului, deşi majoritatea 

constituţionaliştilor îi transmit că interpretează electoral Legea fundamentală. Respectarea 

Constituţiei nu este facultativă, este obligatorie, iar domnul Klaus Iohannis ar fi trebuit să înveţe 

acest lucru după multiplele situaţii în care a primit soluţii nefavorabile de la Curte”, a scris 

Viorica Dăncilă, joi, pe Facebook. 

Şeful Executivului îi reproşează lui Klaus Iohannis că nu a venit cu nicio soluţie pentru 

deblocarea crizei, ci doar cu afirmaţii care o alimentează. 

„Actualul preşedinte nu a venit în tot acest timp cu nicio soluţie de deblocare a crizei, ci doar cu 

declaraţii care să o alimenteze. Candidatul Iohannis vorbeşte despre obligaţiile premierului, dar 

nu se achită de propriile obligaţii. În schimb, se antepronunţă în numele Curţii Constituţionale, în 

numele Parlamentului, şi chiar în numele Guvernului. Ne dovedeşte încă o dată visul său de a fi 

“preşedintele-stat”. În acelaşi timp, domnul Klaus Iohannis uită că a girat absolut toate guvernele 

şi toţi miniştrii din ultimii 5 ani, însă în momentul când nu i-a mai convenit politic, s-a întors de 

fiecare dată împotriva lor şi a încercat să manipuleze o ţară întreagă”, a completat Dăncilă. 

„Am văzut în această seară la domnul Klaus Iohannis un dispreţ orb pentru români şi ţară. Ce a 

făcut preşedintele României astăzi este un act grav de iresponsabilitate şi un atentat la liniştea şi 

siguranţa oamenilor pentru ziua de mâine. Să îi fie clar şi domnului Klaus Iohannis: Guvernul pe 

care îl conduc plăteşte astăzi pensiile şi salariile şi le va plăti şi de acum înainte. Încercarea 

acestuia de a-i speria pe oameni şi a crea panică în societate este de un cinism incalificabil”, a 

mai spus premierul României. 

Nu în ultimul rând, Viorica Dăncilă a precizat că şi-a făcut datoria şi a sesizat CCR cu privire la 

aceste încălcări constituţionale. 

„Noi ne-am făcut datoria şi am sesizat Curtea Constituţională în legătură cu aceste încălcări, însă 

ne asigurăm că venim şi cu alte soluţii pentru deblocarea crizei instituţionale actuale, asta în 

ciuda insistenţei candidatului Klaus Iohannis de a o perpetua”, a conchis Dăncilă. 

Reacţia vine după ce preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, joi, că respinge cele trei propuneri de 

miniştrii interimari făcute de premierul Viorica Dăncilă, respectiv Niculae Bădălău la Energie, 

Ioan Deneş la Mediu şi Ştefan Radu Oprea la relaţia cu Parlamentul. 
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Premierul Viorica Dăncilă a sesizat anterior CCR pentru a reclama un conflict între Guvern şi 

Administraţia Prezidenţială. Ulterior, aceasta a afirmat că sesizarea ar trebui văzut şi ca un mijloc 

„de a avea nişte reguli pe viitor”. 

CCR a stabilit, joi, ca părţile implicate în conflictul juridic între Guvern şi Administraţia 

Prezidenţială sesizat de premierul Viorica Dăncilă să transmită punctele de vedere până pe 11 

septembrie. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ministerul Finanţelor: Înrolarea în Spaţiul Privat Virtual este o facilitate opţională 

pentru românii din diaspora 

Propoziţia ”identificarea contribuabililor la misiunile diplomatice/oficiile consulare ale 

României” din referatul proiectului de ordin se referă la îndeplinirea procedurii de confirmare a 

identităţii contribuabililor, care solicită înregistrarea în Spaţiul Privat Virtual, informează 

Ministerul Finanţelor. 

Ministerul Finanţelor: Înrolarea în Spaţiul Privat Virtual este o facilitate opţională pentru românii 

din diaspora 

Ministerul precizează într-un comunicat că răspunde astfel întrebărilor apărute în spaţiul media 

legate de proiectul de ordin pentru modificarea şi completarea Ordinului ministrului finanþelor 

publice nr. 660/2017 privind aprobarea Procedurii de comunicare prin mijloace electronice de 

transmitere la distanţă între Ministerul Finanţelor Publice/organul fiscal central şi persoanele 

fizice, persoanele juridice şi alte entităţi fără personalitate juridică: 

Scopul prevederii menţionate este de a veni în întâmpinarea persoanelor fizice, care au cetăţenia 

română şi doresc să se înroleze voluntar în SPV - Spaţiul Privat Virtual, dar domiciliază, au 

reşedinţa sau lucrează în străinătate. În acest sens, pentru a le oferi si posibilitatea de a se 

prezenta şi la ambasada sau oficiile consulare din ţara în care se află, care sunt mai apropiate, se 

propune următoarea completare pentru art. 20 alin. 6 lit. b): „b) aprobare la ghişeu. În acest caz 

persoana fizică trebuie să se prezinte la orice organ fiscal din cadrul Agenţiei Naţionale de 

Administrare Fiscală, în scopul identificării fizice. În cazul persoanelor fizice care au cetăţenia 

română şi domiciliază, au reşedinţa sau lucrează în străinătate, în scopul identificării fizice, se 

pot prezenta şi la oficiile consulare sau ambasadele României în circumscripţia cărora 

domiciliază, au reşedinţa sau lucrează, după caz.” 

Ministrul Eugen Teodorovici a explicat joi că măsura este o propunere pentru cei care trăiesc în 

afara ţării de a folosi sistelul de comunicare cu ANAF, de a se înrola în acest sistem dacă doresc. 

Prin intermediul ambasadelor şi consulatelor doritorii pot primi parolele pentru a intra în sistem, 

pentru a nu mai veni până în ţară pentru a le lua. 
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Ministerul Finanţelor a publicat un proiect de act normativ care extinde capabilităţile Spaţiului 

Virtual Privat, şi care oferă cetăţenilor români care domiciliază, au reşedinţa sau lucrează în 

străinătate, posibilitatea de a se prezenta şi la oficiile consulare sau ambasadele României în 

scopul identificării fizice şi înregistrării în SPV. Referatul proiectului de ordin a fost actualizat şi 

poate fi consultat pe site-ul MFP la rubrica Transparenţă decizională. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 România a înregistrat cel mai mare deficit de încasare a TVA din Uniunea Europeană 

România a înregistrat cel mai mare deficit de încasare a TVA la nivel naţional, 36 % din 

veniturile din TVA preconizate nefiind încasate în 2017, urmată de Grecia (34 %) şi Lituania (25 

%), potrivit unui studiu publicat joi de Comisia Europeană. 

România a înregistrat cel mai mare deficit de încasare a TVA din Uniunea Europeană 

Ţările din UE au pierdut 137 de miliarde de euro în 2017, prin neîncasarea unor venituri 

reprezentând TVA. 

Aşa-numitul „deficit de încasare a TVA” – sau diferenţa globală dintre veniturile din TVA 

preconizate şi suma efectiv colectată – a scăzut într-o anumită măsură în comparaţie cu anii 

precedenţi, însă continuă să fie foarte mare. Acest deficit important de încasare a TVA 

evidenţiază din nou necesitatea unei reforme cuprinzătoare a normelor UE în materie de TVA, 

astfel cum a fost propusă în 2017 de către Comisie, precum şi necesitatea unei cooperări sporite 

între statele membre pentru a combate fraudele în materie de TVA şi pentru a face ca normele să 

funcţioneze pentru întreprinderile şi comercianţii care respectă legislaţia. 

Deficitul de încasare a TVA măsoară eficacitatea măsurilor de asigurare a respectării normelor în 

materie de TVA şi de asigurare a conformităţii în fiecare stat membru, deoarece oferă o estimare 

a pierderilor de venituri din cauza fraudelor şi a evaziunii fiscale, a evitării obligaţiilor fiscale, a 

falimentelor, a insolvenţelor financiare, precum şi a erorilor de calcul. 

Comisarul pentru afaceri economice şi financiare, impozitare şi vamă, Pierre Moscovici, a 

declarat: „Climatul economic favorabil şi unele dintre soluţiile de politică pe termen scurt puse în 

aplicare de UE au contribuit la reducerea deficitului de încasare a TVA în 2017. Cu toate acestea, 

pentru a realiza progrese mai semnificative, va fi necesar să se realizeze o reformă vastă a 

sistemului de TVA, pentru a-l face mai rezistent la fraude. Propunerile noastre de introducere a 

unui sistem de TVA definitiv şi favorabil întreprinderilor continuă să fie actuale. Statele membre 

nu îşi pot permite să rămână pasive în condiţiile în care se pierd miliarde de euro ca urmare a 

fraudelor din caruselul TVA şi a inconsecvenţelor din sistem.” 
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Cele mai mici deficite sunt în Suedia, Luxemburg şi Cipru, unde veniturile din TVA sunt 

deficitare în medie cu doar 1 %. În termeni absoluţi, cel mai mare deficit de încasare a TVA, de 

33,5 de miliarde EUR, a fost înregistrat în Italia. 

Deficitul de încasare a TVA a scăzut în 25 de state membre şi a crescut în trei. Malta (- 7 puncte 

procentuale), Polonia (- 6 puncte procentuale) şi Cipru (- 4 puncte procentuale) au înregistrat 

performanţe puternice, cu scăderi semnificative ale pierderilor de venituri din TVA. Şapte state 

membre, şi anume Slovenia, Italia, Luxemburg, Slovacia, Portugalia, Cehia şi Franţa, au avut şi 

ele rezultate solide, reducând deficitul lor de încasare a TVA cu peste 2 puncte procentuale. 

Deficitul de încasare a TVA a crescut în mod considerabil în Grecia (2,6 %) şi Letonia (1,9 %) şi 

puţin în Germania (0,2 %). 

În termeni nominali, deficitul de încasare a TVA a scăzut în 2017 cu 8 miliarde de euro până la 

137,5 de miliarde euro, o valoare similară cu scăderea din 2016 de 7,8 miliarde euro. Deficitul de 

încasare a TVA în 2017 reprezintă 11,2 % din totalul veniturilor din TVA în UE, comparativ cu 

12,2 % pentru anul precedent. Această tendinţă de scădere poate fi observată pentru al cincilea 

an consecutiv. 

Raportul privind deficitul de încasare a TVA publicat joi vizează anul 2017, deoarece acesta este 

anul cel mai recent pentru care sunt disponibile date cuprinzătoare despre conturile naţionale şi 

resursele proprii. Studiul din acest an introduce însă un element nou: un exerciţiu de previzionare 

care cuprinde aşa-numitele „estimări rapide” pentru anul anterior anului publicării şi anume 

2018. Aceste estimări rapide indică faptul că deficitul de încasare a TVA va continua, probabil, 

să scadă şi se va situa sub valoarea de 130 de miliarde de euro şi sub 10 % din totalul sumei 

reprezentând TVA de plătit în 2018. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Învăţământul profesional devine OBLIGATORIU pentru elevii care obţin mai puţin de 5 

la Evaluarea Naţională. Metodologia, publicată în Monitorul Oficial/ Reacţia elevilor 

Elevii care obţin sub media peste 5 la Evaluarea Naţioală nu vor mai putea intra în repartizarea la 

licee, potrivit Ordinului publicat, joi, în Monitorul Oficial, şi semnat de ministrul interimar al 

Educaţiei, Daniel Breaz. Elevii vor putea urma profesionala. 

Învăţământul profesional devine obligatoriu pentru elevii cu media sub 5 la Evaluarea Naţională. 

Metodologia, publicată în Monitorul Oficial 

„La procesul de admitere în învăţământul liceal de stat pentru anul şcolar 2020-2021 participă 

numai elevii care au susţinut evaluarea naţională şi a căror medie de admitere, calculată 

conform punctului I al anexei 2 din prezentul ordin, este minimum 5”, se arată în paragraful din 

Monitorul Oficial. 
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Concret, elevii care obţin medii sub 5 la Evaluarea Naţională nu vor putea fi repartizaţi la liceu, 

opţiunea fiind învăţământul profesional. 

Măsura a fost discutată, în şedinţa Comisiei de Dialog Social, la mijlocul lunii august. 

Preşedintele Federaţiei Naţionale a Asociaţiilor de Părinţi, (FNAP-I.P) Iulian Cristache, a 

declarat, pentru MEDIAFAX, la acel moment, că măsura nu ar trebui privită neapărat sub forma 

unei obligaţii, ci mai degrabă sub forma unei orientări în domeniu care îi poate ajuta pe elevii în 

cauză. 

„Trebuia să ajutăm, chiar dacă pare un pic forţat, trebuia să asigurăm această alternativă 

pentru elevii care intrau la liceele teoretice cu medii mult sub 5 - nu aproape de 5, mult sub 5 - şi 

care sub nicio formă nu reuşeau să obţină această diplomă de Bacalaureat”, a spus Cristache. 

Învăţământul obligatoriu în România este de 11 clase, însă din 2020 se va mări treptat la 16 

clase. 

- până în 2020 – devin obligatorii grupa mare de la grădinţă şi clasele a XI-a şi a XII-a – 14 ani 

în total 

- până în 2023 – grupa mijlocie – 15 ani în total 

- până în 2030 – grupa mică – 16 ani de învăţământ obligatoriu. 

Elevii se opun măsurii învăţământului profesional obligatoriu pentru cei cu medii sub 5 la 

Evaluare 

Elevii reacţionează după ce Ordinul ce prevede ca învăţământul profesional să devină obligatoriu 

pentru elevii care obţin mai puţin de 5 la Evaluarea Naţională a fost publicat,joi, în Monitorul 

Oficial. Ei se opun şi spun că măsura va scădea drastic echitatea şi calitatea din sistemul de 

învăţământ. 

Elevii care obţin sub media peste 5 la Evaluarea Naţională nu vor mai putea intra în repartizarea 

la licee, potrivit Ordinului publicat, joi, în Monitorul Oficial, şi semnat de ministrul interimar al 

Educaţiei, Daniel Breaz. Aceştia vor putea urma profesionala. 

Consiliul Naţional al Elevilor a precizat, joi, prin intermediul unui comunicat de presă remis 

MEDIAFAX că „se opune cu vehemenţă unei măsuri care ar scădea drastic echitatea şi calitatea 

din sistemul de învăţământ, conducând spre tratarea şcolilor profesionale drept o opţiune 

dedicată elevilor care, din cauza unei predări ineficiente sau a lipsei de sprijin, nu promovează 

Evaluarea Naţională la finalul ciclului gimnazial”. 

Aceştia contestă decizia adoptată de Comisia de Dialog Social şi consideră cu atât mai 

„alarmantă” implementarea ei cu cât măsura votată în cursul zilei de joi „nu a fost însoţită de un 

plan concret de iniţiative compensatorii, stabilit prin consultarea tuturor pilonilor implicaţi în 

educaţie”. 
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O discuţie între reprezentanţii Comisiei de Dialog a avut loc la sediul Ministerului Educaţiei în 

14 august, când s-a dezbătut posibilitatea implementării acestei măsuri. Atunci, potrivit datelor 

din comunicat, actorii educaţionali prezenţi „au ignorat însă cauzele problemelor întâlnite de 

elevi pe durata traseului de învăţare: impunerea notei 5 la examenul naţional susţinut în clasa a 

opta, în vederea repartizării la liceu”. 

Consiliul Naţional al Elevilor a precizat şi faptul că, deşi şansele ca un elev care nu a promovat 

Evaluarea Naţională să aibă parte de o reuşită la examenul de Bacalaureat sunt reduse, 

„consideră că îngrădirea oportunităţii acestora de a alege ce îşi doresc pe viitor din punct de 

vedere al studiilor nu este o soluţie viabilă”. 

Aceştia au declarat că, prin adoptarea acestei măsuri, unii elevii vor fi constrânşi să se orienteze 

spre o şcoală profesională, chiar dacă acestora le lipsesc competenţele necesare activării în aria 

de specialitate atribuită. 

„Este posibil ca înclinaţiile acestora să poată fi valorificate corespunzător prin înscrierea la licee 

ce prezintă în oferta şcolară specializări care nu pot fi urmate în învăţământul profesional. Pe 

termen lung, efectele negative se manifestă atât asupra indivizilor, printr-o stare de nemulţumire 

faţă de locul de muncă, cât şi asupra societăţii, caracterizată de o productivitate scăzută”, se 

precizează în comunicat. 

Potrivit aceleiaşi surse, în această speţă se porneşte de la „falsa premisă conform căreia şcolile 

profesionale sunt destinate elevilor consideraţi a fi slabi la învăţătură, când, în realitate, acestea 

ar trebui să reprezinte medii de formare pentru cei cu adevărat interesaţi de practicarea unei 

meserii pe viitor”. 

Ei au motivat acest lucru spunând că există elevi cu rezultate bune la Evaluarea Naţională care s-

au înscris la o astfel de formă de învăţământ. „Etichetarea elevilor care aleg să-şi continue 

studiile într-o şcoală profesională drept incapabili să urmeze cursurile unui liceu este nocivă, iar 

măsura vine în defavoarea eforturilor depuse în ultimii ani cu scopul de a creşte relevanţa 

meseriilor şi a învăţământului profesional”, se arată în comunicat. 

Reprezentanţii elevilor au cerut ca în eventualitatea în care măsura va fi adoptată, în ciuda 

contraargumentelor aduse, vor solicita ca aceasta să fie însoţită de o serie de măsuri 

compensatorii. „În acest sens, trebuie luat în calcul gradul scăzut de finanţare a instituţiilor 

integrate în sectorul învăţământului profesional şi tehnic, care nu prezintă echipamente, utilaje şi 

alte dotări moderne, care să faciliteze punerea în practică a informaţiilor livrate la clasă”, se 

precizează în comunicat. 

Tot prin intermediul comunicatului de presă, reprezentanţii Consiliului Naţional al Elevilor au 

ridicat şi o altă problemă cu care sistemul educaţional se confruntă, respectiv numărul redus de 

consilieri şcolari care să ofere sprijin elevilor în procesul de orientare în carieră. 
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„Mai exact, unul raportat la 800 de elevi prin lege. Acest fapt împiedică accesul la consiliere de 

specialitate, vitală în parcursul de dezvoltare a elevilor. O măsură compensatorie absolut 

indispensabilă este pregătirea precoce a elevilor pentru identificarea aptitudinilor proprii şi 

menţinerea permanentă a acestora în relaţie cu perspectivele de viitor pe care le pot avea”, arată 

datele comunicatului. 

Ei au precizat şi faptul că mentalitatea părinţilor privind utilitatea şcolilor profesionale şi 

importanţa profesiei în consolidarea statutului social trebuie de asemenea schimbată, înturcât 

aceasta se bazează pe preconcepţii. „Este esenţială implementarea unor programe de lucru 

concrete cu părinţii, alături de elaborarea unor planuri remediale prin care să se acorde atenţie 

sporită elevilor cu rezultate slabe la evaluări”, conchid reprezetanţii Consiliului Naţional al 

Elevilor. 

Potrivit Ordinului publicat, joi, în Monitorul Oficial, şi semnat de ministrul interimar al 

Educaţiei, Daniel Breaz, elevii care obţin sub media peste 5 la Evaluarea Naţioală nu vor mai 

putea intra în repartizarea la licee, ei putând urma profesionala. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Aproape 300.000 de elevi încep şcoala luni, în Capitală. Peste 300 de unităţi de stat nu au 

autorizaţie ISU 

Planul de şcolarizare pe anul 2019-2020 însumează, la nivelul Capitalei, un număr de 294.231 

elevi, care vor învăţa în 419 de şcoli de stat, respectiv 222 private, spun reprezentanţii ISMB 

pentru MEDIAFAX. Din totalul unităţilor de învăţământ de stat, 317 nu au autorizaţie ISU până 

în prezent. 

Aproape 300.000 de elevi încep şcoala luni, în Capitală. Peste 300 de unităţi de stat nu au 

autorizaţie ISU 

Noul an şcolar va debuta începând cu ziua de luni, 9 septembrie. În Capitală, planul de 

şcolarizare pe anul 2019-2020 însumează un număr de 294.231 elevi, care vor învăţa în 419 

unităţi de învăţământ de stat, respectiv 222 private, au precizat reprezentanţii Inspectoratului 

Şcolar al Municipiului Bucureşti, joi, pentru MEDIAFAX. 

Deşi şcoala începe în câteva zile, din totalul unităţilor de învăţământ de stat, 317 nu au până în 

acest moment autorizaţie ISU. Doar 8 unităţi sunt autorizate, alte 19 fiind în curs de autorizare. 

81 dintre unităţi nu fac obiectul autorizării, spun reprezentanţii ISMB. Totodată, potrivit aceleiaşi 

surse, alte 9 unităţi din Capitală nu au, până în acest moment, autorizaţie sanitară. 
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Tot în privinţa siguranţei, a fost ridicată şi problema pazei, a siguranţei elevilor atât în incinta 

şcolii, cât şi în apropierea instituţiei. Reprezentanţii ISMB au precizat că la nivelul Capitalei, 107 

instituţii au pază proprie, 194 prin intermediul unor societăţi specializate, 112 au pază mixtă şi 

378 cu supraveghere video. Potrivit datelor aceleiaşi surse, 67 unităţi de învăţământ din Capitală 

funcţionează fără niciun fel de pază. 

În ceea ce priveşte resursa umană, reprezentanţii ISMB au declarat pentru MEDIAFAX că în 

Capitală, la acest moment, un deficit este înregistrat doar pentru specializările limbă germană şi 

educaţie tehnologică, restul specializărilor fiind ocupate cu normă dublă. 

Început de an şcolar nou, probleme vechi 

Preşedintele Consiliului Naţional al Elevilor, Antonia Pup, a precizat, joi, pentru MEDIAFAX, 

că problema siguranţei elevilor ar trebui să reprezinte o temă care să dea de gândit autorităţilor 

publice locale, în contextul în care sunt foarte multe şcoli care nu au servicii de pază şi protecţie 

garantată de către autoritatea publică locală. 

„Chiar în foarte multe dintre cazuri părinţii sunt cei care achită fondul pentru gardian şi aşa mai 

departe. (...) Sunt foarte multe primării, din multe judeţe, în care nu se respectă legea şi practic 

autoritatea publică locală nu finanţează prin finanţarea complementară acele servicii de pază şi 

protecţie”, declară aceasta. 

Antonia Pup a menţionat că simplul fapt că se ţin o dată la câteva săptămâni sau o dată pe 

semestru câteva ore în care li se prezintă elevilor normele de cirulaţie rutieră, nu e de ajuns. 

„Părerea mea e că ar trebui să existe o transdisciplinaritate, în contextul în care elevii să fie 

învăţaţi încă de mici cum ar trebui să acţioneze ca cetăţeni şi ce pericole pot exista în societate”, 

spune preşedintele Consiliului Naţional al Elevilor. 

„Era, la un moment dat pusă pe agenda publică, acea oră de siguranţă în care elevul să afle 

mijloacele de apărare. Din nou, eu sunt de părere că nu ar trebui să încărcăm programa, ci ar 

trebui să găsim o metodă transversală prin care să integrăm aceste componente”, completează 

aceasta. 

Nici în ceea ce priveşte numărul psihologilor prezenţi în şcoli nu stăm mai bine. Antonia Pup 

consideră că un consilier la 800 de elevi, aşa cum prevede legea în momentul de faţă, nu e 

suficient. 

„Părerea mea e că ar trebui să avem un consilier şcolar la 500 de elevi, nu la 800 cum e în 

prezent, pentru că un astfel de consilier şcolar nici nu poate să facă faţă la un număr atât de mare 

de elevi”, spune preşedintele Consiliului Naţional al Elevilor. 
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Sursa citată a mai menţionat şi faptul că aceşti consilieri ar trebui să fie formaţi continuu, 

prezenţa şi rolul lor fiind unele vitale în unităţile şcolare: „Pentru această formare continuuă mă 

aştept ca în bugetul MEN să nu apară doar la nivel declarativ finanţarea corespunzătoare a 

acestor cabinete de consiliere şi în cadrul acestor cabinete de consiliere ar trebui să fie finanţate 

şi nişte programe eficiente de orientare în carieră, că tot avem acum pe agenda publică 

dezbaterea privind învăţământul profesional. La urma urmei, consiliera psihologică şi 

psihopedagogică trebuie să se realizeze din timp. Asta înseamnă încă din ciclul de învăţământ 

primar”. 

Şi preşedintele Federaţiei Naţionale a Asociaţiilor de Părinţi, (FNAP-I.P) Iulian Cristache spune 

că tema siguranţei elevilor în şcoli rămâne una superficial tratată. 

„Avem aceleaşi probleme ca şi anul trecut, ca acum doi ani şi ca în ultimii ani. Din păcate, paza 

şcolilor, cu mici excepţii, este asigurată de asociaţiile de părinţi, nu de către comunitatea locală, 

aşa cum ar trebui. (...) Singurul avantaj pe care îl primim de la instituţiile statului e faptul că în 

perimetrul şcolilor, atunci când vin copiii la şcoală şi când ies, dar în mod special când vin, se 

încearcă să se asigure prezenţa Jandarmeriei şi a agenţilor de circulaţie, acolo unde şcolile sunt 

foarte aglomerate şi sunt în nişte locuri mai înghesuite, astfel încât să asigure o fluenţă la nivel de 

circulaţie”, spune Cristache. 

Iulian Cristache a cerut ministerului deblocarea acestor posturi, astfel încât şcoala să-şi angajeze 

propriul paznic, însă de fiecare data reprezentanţii ministerului au invocat lipsa fondurilor: „Unul 

sau doi, în funcţie de numărul de elevi din acea unitate de învăţământ. Din păcate, noi cerem şi 

de cele mai multe ori, atunci când vorbim despre bani sau când avem nevoie de bani, ni se 

întoarce spatele şi ni se spune că nu sunt fonduri”, spune Cristache. 

Preşedintele FNAP-I.P a menţionat că există şi un cadrul legal care ar putea ajuta Consiliile 

Locale să vină cu pază, dar că şi în acest caz motivaţia invocată e aceeaşi: lipsa fondurilor: „Noi 

am făcut adrese către primării la nivel national, către oraşele reşedinţă de judeţ şi răspunsurile 

sunt că nu sunt fonduri alocate pentru aşa ceva”, preciează acesta. 

În ceea ce priveşte resursa umană, Iulian Cristache e de părere că mai important decât numărul 

profesorilor, este calitatea actului educational pe care aceştia îl pot livra. 

„Mă interesează în mod special calitatea, desi într-un fel numărul este legat de calitate, pentru că 

dacă nu ai suficienţi profesori buni, eşti obligat să angajeză şi profesori necalificaţi”, spune 

preşedintele FNAP-I.P. 

Acesta a menţionat faptul că lipsa resursei umane din sistem e „rodul sau rezultatul proastei 

salarizări din ultimii ani în această profesie”. 
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De asemenea, şi preşedintele FNAP-I.P consideră că numărul psihologilor din unităţile de 

invăţământ este categoric, insuficient: „În lege, figurează un consilier la 800 de elevi, ceea ce e 

foarte puţin. Nici măcar nu se respectă unul la 800, cred că vorbim în general de unul la 2.000, 

dacă nu mă înşel, sau unul la 1.500 după ultimele statistici”, spune Cristache. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 MAE: România susţine candidatura lui Cornel Feruţă pentru funcţia de director general 

al AIEA 

Ministerul de Externe a anunţat că România susţine candidatura ambasadorului Cornel Feruţă 

pentru funcţia de director general al Agenţiei Internaţionale pentru Energie Atomică, în contextul 

alegerilor care vor avea loc în acest an la nivelul Consiliului Guvernatorilor AIEA. 

MAE: România susţine candidatura lui Cornel Feruţă pentru funcţia de director general al AIEA 

„Ambasadorul Cornel Feruţă candidează pentru funcţia de Director General al Agenţiei 

Internaţionale pentru Energie Atomică (AIEA), în perspectiva alegerilor care vor avea loc în 

cursul acestui an la nivelul Consiliului Guvernatorilor AIEA. România susţine candidatura 

Ambasadorului Feruţă. În conformitate cu decizia Consiliului Guvernatorilor al Agenţiei 

Internaţionale pentru Energie Atomică (AIEA) din 1 august 2019, candidaturile pentru poziţia de 

Director General au putut fi depuse până pe data de 5 septembrie 2019”, au transmis 

reprezentanţii MAE, într-un comunicat de presă remis, joi, MEDIAFAX. 

Ambasadorul Cornel Feruţă s-a născut în Balş, judeţul Olt, la 21 august 1975. A absolvit 

Facultatea de Ştiinţe Politice şi Administrative şi deţine titlul de Master în Relaţii Internaţionale 

în cadrul Universităţii Bucureşti. 

A devenit membru al Corpului Diplomatic al României în 1998 şi are gradul diplomatic de 

ambasador. În perioada 2007-2012 a fost ambasador extraordinar şi plenipotenţiar, reprezentant 

permanent al României la Organizaţiile Internaţionale de la Viena iar din septembrie 2013 a 

deţinut funcţia de Assistant Director General, coordonator-şef al Agenţiei Internaţionale pentru 

Energie Atomică. 

În prezent, Cornel Feruţă este director general interimar al AIEA, după decesul lui Yukiya 

Amano, potrivit Reuters. Yukiya Amano intenţiona să se retragă de la conducerea AIEA în 

martie 2020. În acest context, surse diplomatice afirmau recent că ambasadorul Argentinei la 

AIEA, Rafael Grossi, şi actualul coordonator-şef, românul Cornel Feruţă, ar putea fi numiţi la 

conducerea instituţiei. 
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 Dan Barna a fost ales preşedintele USR pentru un nou mandat, prin vot electronic, arată 

un comunicat de presă al partidului. În cadrul scrutinului on-line, desfăşurat în perioada 1-

5 septembrie, au votat 9.314 membri ai formaţiunii, iar Barna a obţinut 6.097 din voturi, 

însemnând 65.75%. 

Dan Barna a fost reales preşedinte al USR 

„Cosette Chichirău şi Alexandru Surcel, contracandidaţii lui Dan Barna, au obţinut 2.907 

(31.35%) şi respectiv 269 (2.90%) dintre voturilor membrilor USR. Potrivit statutului, 

preşedintele USR este ales prin vot electronic secret de către toţi membrii partidului, ceea ce îi 

asigură o largă reprezentativitate şi legitimitate”, potrivit sursei citate. 

Rezultatul scrutinului intern va fi validat de Congresul USR care va avea loc la Timişoara pe 14 

septembrie. În cadrul Congresului de la Timişoara vor fi aleşi şi noii membri ai Biroului Naţional 

al USR. 

Mandatul preşedintelui USR este de maxim 4 ani, iar o persoană nu poate deţine funcţia de 

preşedinte mai mult de 10 ani, indiferent dacă anii sunt consecutivi sau nu. 

Dan Barna a devenit preşedintele USR în octombrie 2017, în urma unui Congres extraordinar. În 

ultimii doi ani, sub conducerea lui Dan Barna, partidul a avut o extindere accelerată şi a ajuns la 

16.000 de membri şi peste 550 de filiale. 

De asemenea, luna trecută, Dan Barna a fost desemnat candidatul alianţei USR-PLUS la 

alegerile prezidenţiale din luna noiembrie a acestui an. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 FPPG: OUG 114/2018 a crescut preţul gazelor, iar eliminarea ei ar creşte volumele din 

piaţă 

Federaţia Patronală Petrol şi Gaze (FPPG) respinge declaraţiile alarmiste şi nefondate referitoare 

la efectele revenirii la o piaţă liberă şi funcţională a gazelor, în condiţiile în care OUG 114/2018 

nu a redus factura la gaze, potrivit unui comunicat remis, vineri, AGERPRES. 

 

"OUG 114 a fost prezentată ca o măsură menită să reducă preţul gazelor pentru consumatorii 

casnici. În realitate, factura la gaze nu a scăzut. Dimpotrivă, a crescut preţul pentru consumatorii 

industriali, ceea ce s-a reflectat în preţul bunurilor de larg consum", se spune în comunicat. 
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Companiile din sector spun că eliminarea prevederilor OUG 114 şi revenirea la o piaţă liberă şi 

funcţională ar duce la reintroducerea în piaţă a unui volum de gaze de 4,3 miliarde metri cubi 

(reprezentând obligaţiile pentru piaţa reglementată), ceea ce va permite decuplarea faţă de 

preţurile de import. 

 

În plus, creşterea capacităţilor de interconectare cu Bulgaria, Ungaria şi Ucraina, planificată 

pentru anul viitor, va încuraja concurenţa pe piaţa gazelor prin diversificarea surselor, cum ar fi 

LNG (Gaz Natural Lichefiat). 

 

Principalul argument adus în defavoarea liberalizării pieţei gazelor este protecţia consumatorului 

vulnerabil, susţine federaţia. Însă, consumatorii vulnerabili trebuie protejaţi prin mecanisme care 

pot coexista cu o piaţă liberă, aşa cum se întâmplă şi în alte ţări din Europa Centrală şi nu numai. 

 

"Din păcate, deşi există planuri de acţiuni elaborate de specialişti, cum sunt cei de la Emerton, în 

România nu a fost implementat un mecanism funcţional de protecţie a acestora. De aceea, este 

nevoie de o acţiune urgentă în acest sens", arată FPPG. 

 

În 2001, în cadrul negocierilor pentru aderarea la UE, România şi-a asumat liberalizarea pieţei 

gazelor până în 2007. Aceasta a avut loc pentru o perioadă scurtă de timp, din 2017 până în 

decembrie 2018, când, prin introducerea OUG 114, România a regresat în ceea ce priveşte piaţa 

gazelor. În aceşti ani, împotriva României au fost deschise două proceduri de infringement pe 

piaţa gazelor. 

 

Impactul zecilor de ani de tergiversări în liberalizare se traduce în paradoxuri cum ar fi acela ca 

doar 30% din gospodăriile din România sunt conectate la reţeaua de gaze. 

 

"O piaţă reglementată nu atrage investiţii - în ultimii ani am asistat la ieşirea unor companii mari 

de pe piaţă şi încetinirea sau chiar blocarea unor proiecte de investiţii majore. În acelaşi timp, 

producţia locală de gaze a scăzut şi a fost înlocuită cu importuri, în condiţiile în care România 

are potenţial de a-şi acoperi necesarul de gaze exclusiv din producţia internă. În prezent, rata 

importurilor a crescut la circa 28%", conform companiilor. 

 

Potrivit FPPG, în aceste condiţii, este necesară liberalizarea imediată a pieţei, prin eliminarea 

prevederilor OUG 114 referitoare la preţul gazelor, pentru a nu afecta aprovizionarea cu gaze a 

României. 

 

Este necesară, de asemenea, protejarea concretă a consumatorului vulnerabil şi implementarea 

unor programe ample de eficienţă energetică, ce au ca efect direct scăderea semnificativă a 

facturilor la energie.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Proiect: Decontarea sumei prin RCA, în cazul accidentelor auto, să fie făcută în maxim 

45 de zile 

Mai mulţi parlamentari PSD şi unul ALDE au depus la Senat un proiect care modifică Legea 

privind asigurarea obligatorie de răspundere civilă auto şi care introduce obligativitatea 

prezentării decontului sumei în maxim 45 de zile de la data reparaţiei autoturismului într-o 

unitatea autorizată. 

Proiect: Decontarea RCA în 45 de zile de la reparaţie în cazul accidentelor cu vehicule şi 

tramvaie 

Iniţiativa legislativă vizează modificarea Legii 132/2017 privind asigurarea obligatorie de 

răspundere civilă auto pentru prejudicii produse terţilor prin accidente de vehicule şi tramvaie 

Mai exact proiectul modifică articolul care se referă la decontarea directă între asiguratorii RCA 

şi care prevede că: „Procedura de decontare directă se stabileşte prin reglementări ale A. S.F. 

care trebuie să prevadă, sub sancţiunea returnării sumei acordate cu titlu de decontare directă, 

obligativitatea prezentării decontului în termen de maxim 45 de zile de la data reparaţiei 

vehiculului într-o unitate autorizată” 

În forma în vigoare a legii, alineatul respectiv stabilea doar că „procedura de decontare directă se 

stabileşte prin reglementări ale A.S.F.”. 

Aleşii susţin, în expunerea de motive, că forma actuală a legii permite ca reparaţia unei maşini să 

fie realizată în multe cazuri în unităţi neatorizate de persoane neautorizate. 

„Textul de lege permite decontarea directă în cazul avarierii vehiculelor, aspect pozitiv 

care vine indubitabil în sprijinul beneficiarului asigurării, asigurând posibilitatea 

persoanei de a repara repede şi la unitatea aleasă vehiculul. Totuşi, aspectul negativ al 

acestei prevederi constă în aceea că, în mod concret, reparaţia vehiculului avariat se 

realizează în foarte multe cazuri în unităţi neautorizate, de către persoane nespecializate şi 

în condiţii improprii”, arată iniţiatorii, în expunerea de motive a proiectului de lege. 

Parlamentarii care au depus proiectul la Senat mai argumentează că „beneficiarul despăgubirii 

directe, primeşte suma alocată de către societatea de asigurare şi, din acel moment, nu mai 

există un control asupra modului în care acesta utilizează în mod real suma primită. Or, pe de 

o parte, domeniul căruia poate să îi aparţină avaria poate fi foarte variat, iar pe de altă parte 

avariile apărute pot fi de natură să afecteze în mod grav siguranţa rutieră”, potrivit sursei 

citate. 

Iniţiatorii mai spus că prin propunerea legislativă nu condiţionează „acordarea decontării directe 

şi astfel nu împietăm asupra dreptului beneficiarului asigurării de a opta pentru această 

despăgubire, de a opta pentru o anumită unitate care să efectueze reparaţiile sau de a efectua în 

timpul dorit reparaţie”. 
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De asemenea, ASF poate opta pentru prevederea unui anumit termen în care beneficiarul 

asigurării să facă reparaţia. 

„Modificarea propusă prin prezenta iniţiativă are rolul de a proteja cetăţeanul în general, 

inclusiv pe beneficiarul asigurării, deoarece obligă la efectuarea reparaţiilor la o unitate 

autorizată, oferind, aşa cum afirmam şi mai sus, garanţii sub aspectul profesionalismului 

executării lucrărilor şi sub aspectul posibilităţii de angajare a răspunderii în cazul în care 

reparaţiile nu au fost realizate în mod corect”, conchide sursa menţionată. 

Proiectul de lege a fost înregistrat la Senat, prim for sesizat, decizională fiind Camera 

Deputaţilor. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Răzvan Cuc a anunţat când va fi deschis LOTUL 3 din autostrada Deva-Lugoj 

Lotul 3 al autostrăzii Deva-Lugoj, în lungime de 21,1 kilometri, va fi deschis circulaţiei la 

sfârşitul lunii septembrie, a anunţat, joi, ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc. El a mai spus că 

se va circula de la Sibiu la Nădlac la profil de autostradă. 

Răzvan Cuc a anunţat când va fi deschis LOTUL 3 din autostrada Deva-Lugoj 

Aflat în vizită pe şantierul autostrăzii Sebeş-Turda, ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc, a 

anunţat joi că lotul 3 al autostrăzii Deva-Lugoj va fi dat în circulaţie la sfârşitul lunii septembrie. 

„Lotul 3 va fi deschis undeva la sfârşitul lunii septembrie. A fost preluat de către CNAIR, se fac 

lucrările. Va fi dat în trafic la sfârşitul lui septembrie. Deci acei 44 de kilometri vor fi în 

integralitate deschişi, se va circula de la Sibiu la Nădlac la profil de autostradă”, a declarat 

Răzvan Cuc. 

Lotul 3 al autostrăzii Deva-Lugoj are 21,1 kilometri lungime şi, potrivit CNAIR, stadiul 

lucrărilor era la sfârşitul lunii iulie de 95,5%. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ministerul Finanţelor a împrumutat 200 mil. lei de la bănci la o dobândă de 3% 

Ministerul Finanţelor a împrumutat ieri de la bănci 200 mil. lei printr-o emisiune de titluri de stat 

scadentă în 2020, cu o dobândă de 3%. Cererea totală a fost mai mult decât triplă faţă de nivelul 

programat, depăşind 657 mil. lei, iar la licitaţie au participat 7 dealeri.  
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Din suma totală adjudecată, de 200 mil. lei, băncile au licitat în nume şi cont propriu suma de 

150 mil. lei, iar ofertele necompetitive au fost de 50 mil. lei.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Avertismentul analiştilor din presa externă: Principalele monede din Europa Centrală se 

vor consolida faţă de euro, în timp ce leul ar putea pierde teren 

Principalele monede din Europa Centrală se vor aprecia faţă de moneda europeană în 

următoarele 12 luni, potrivit unui studiu realizat de Reuters, pe când leul ar putea pierde în jur de 

1,6% din valoare.  

Depecierea leului din următoarele 12 lui este pusă de analiştii chestionaţi de Reuters pe seama 

evoluţiei deficitelor bugetare şi a celui de cont curent. 

„Riscurile vizează extinderea deficitului bugetar şi a deficitului de cont curent", a declarat 

Ciprian Dascalu, economistul şef al ING Romania. 

Coroana cehă, zlotul polonez şi forintul maghiar s-au depreciat în august, pierzând 0,9-2,0% din 

valoarea lor faţă de euro pe fondul temerilor de escaladare a războiului commercial dintre SUA 

şi China şi de retragere fără acord a Regatului Unit din Uniunea Europeană. 

Cu toate acestea, mulţi analişti se aşteaptă ca turbulenţele de pe pieţele globale să se calmeze în 

următoarele 12 luni. 

"Cred că unele dintre riscurile cheie se vor rezolva sau vor fi cel puţin stabilizate în cursul anului 

următor", a declarat Radomir Jac, economist şef la Generali Investments CEE, exprimându-se în 

vederea tensiunilor comerciale globale şi în privinţa Brexitului. 

„Prin urmare, cred că zlotul, coroana şi forintul au potenţialul de a se consolida în următoarele 12 

luni şi vor depăşi postura destul de slabă de la sfârşitul lunii august şi de la începutul lunii 

septembrie”, a adăugat acesta. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Eurostat: 4 din 5 decese care au avut loc in Romania puteau fi evitate. Situatia e tot mai 

grava de la un an la altul 

Romania s-a situat in 2016 pe primul loc in Uniunea Europeana la procentajul deceselor care ar 

fi putut fi evitate, tinand cont de cunostintele si tehnologia medicala, cu 80,1% din total, fata de o 

medie de 68% in UE, arata datele publicate joi de Eurostat. 
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Situatia este si mai grava daca luam in considerare ca procentul creste alrmant. De exemolu, in 

2015, acelasi barometru Eurostat ne plasa pe locul intai, dar cu o rata de 48,6%. 

 

Potrivit sursei citate, 1,7 milioane de persoane cu varsta sub 75 de ani au decedat in Uniunea 

Europeana in anul 2016, din acestea aproximativ 1,2 milioane decese pot fi considerate 

premature. Bolile de inima (174.000 decese), cancerul de trahee, bronhii si plamani (168.000) si 

accidentele vasculare cerebrale (87.000) au fost responsabile pentru mai mult de o treime (37%) 

din totalul cazurilor de decese care puteau fi evitate. 

 

La nivelul UE, ponderea cazurilor de deces ce puteau fi evitate raportate la numarul total al 

deceselor a scazut cu 1,7 puncte procentuale in 2016, comparativ cu 2011, pana la 68%. 

 

In Romania, potrivit Eurostat un numar de 89.301 de cazuri de deces inregistrate in 2016 in 

randul persoanelor cu varsta sub 75 de ani puteau fi evitate. Din numarul total, 53.754 de cazuri 

de deces (sau 48,2%) puteau fi prevenite, iar 35.547 de cazuri (sau 31,9%) puteau fi tratate. 

 

Romania este pe primul loc in UE cand vine vorba de ponderea deceselor in urma unor cauze 

care puteau fi tratate (31,9%), urmata de Slovacia (30,8%), Lituania (30,1%) si Malta (30%) . La 

polul opus, ponderea cazurilor care puteau fi tratate dar care s-au soldat cu decese este cea mai 

mica in Franta (19,3%) si Belgia (20,5%). 

 

Potrivit Eurostat, mortalitatea tratabila se refera la cazurile de deces care ar fi putut fi evitate prin 

interventii medicale la timp si eficiente, inclusiv preventie si tratament secundar, dupa 

declansarea afectiunilor. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Fosta judecătoare la CCR, numită de Viorica Dăncilă în funcţia de agent guvernamental 

la CEDO 

Premierul Viorica Dăncilă a numit-o pe fosta judecătoare CCR Maya Teodoroiu în funcţia de 

agent guvernamental pentru Curtea Europeană a Drepturilor Omului (CEDO), potrivit unei 

decizii a şefului Executivului publicată în Monitorul Oficial. 

„Având în vedere propunerea formulată de Ministerul Afacerilor Externe prin adresa nr. A/11. 

013 din 3 septembrie 2019, înregistrată la Cabiletul prim-ministrului cu nr. 5/15. 045 din 3 

septembrie 2019, 
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În temeiul art. 29 şi art. 31 lit. d) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 57/2019 privind 

Codul administrativ şi art. 5 alin. (1) din Hotărârea Guvernului nr. 868/2003 privind organizara 

şi funcţionarea Agentului guvernamental pentru Curtea Europeană a Drepturilor Omului, cu 

modificările ulterioare, 

Prim-ministrul emite prezenta decizie. Articol unic – Începând cu data intrării în vigoare a 

prezentei decizii, doamna Simona-Maya Teodoroiu se numeşte în funcţia de secretar de stat, 

Agent guvernamental pentru Curtea Europeană a Drepturilro Omului, în cadrul Ministerului 

Afacerilor Externe”, se arată în decizia premierului Viorica Dăncilă, publicată în Monitorul 

Oficial. 

Maya Teodoroiu a fost judecător CCR, mandatul acesteia expirând pe 15 iunie. Ea a fost 

înlocuită la CCR de fostul vicepreşedinte al CSM Cristian Deliorga. Senatul a votat numirea lui 

Cristian Deliorga în funcţia de judecător al Curţii pe 7 mai, iar pe 18 iunie el a depus jurământul 

la Cotroceni. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Departamentul de Stat al SUA: Liviu Dragnea şi cei doi copii ai săi au interdicţie de 

intrare în Statele Unite din cauza implicării în acte de corupţie 

Liviu Dragnea şi familia sa au interdicţie de a intra în Statele Unite din cauza implicării fostului 

demnitar în fapte de corupţie, a anunţat joi Departamentul de Stat într-un comunicat postat pe 

site-ul oficial. 

Liviu Dragnea şi familia sa au interdicţie de a intra în Statele Unite 

”Secretarul de stat Michael R. Pompeo i-a interzis public intrarea în Statele Unite fostului 

preşedinte al Camerei Deputaţilor din România, Liviu Nicolae Dragnea, din cauza implicării în 

fapte de corupţie”, se arată în comunicat. 

”În cazurile în care secretarul de stat deţine informaţii credibile cu privire la implicarea 

oficialilor guvernelor străine în cazuri importante de corupţie, aceste persoane şi cei mai 

apropiaţi membri ai familiilor acestora nu sunt eligibili pentru a intra pe teritoriul Statelor 

Unite”, se arată în comunicatul Departamentului de Stat. 

De asemenea, cei doi copii ai săi, Valentin Ştefan Dragnea şi Maria Alexandra Dragnea, au 

primit interdicţie de a intra pe teritoriul SUA. 
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Liviu Dragnea a fost încarcerat, pe 27 mai 2019, la Penitenciarul Rahova. El este condamnat la 

trei ani şi şase luni de închisoare în dosarul angajărilor fictive de la Direcţia Generală de 

Asistenţă Socială şi Protecţia Copilului (DGASPC) Teleorman. În locul său, la conducerea PSD 

a venit Viorica Dăncilă. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Dancila cere AEP sa extinda termenul pentru inscrierea romanilor din strainatate in 

Registrul electoral 

Premierul Viorica Dancila a declarat joi ca a cerut Autoritatii Electorale Permanente sa extinda 

termenul pentru inscrierea romanilor din strainatate in Registrul electoral, pentru a creste 

numarul celor care pot vota prin corespondenta. 

 

"Am cerut Autoritatii Electorale Permanente sa extinda termenul pentru inscrierea romanilor 

din strainatate in Registrul electoral, pentru a creste numarul celor care pot vota prin 

corespondenta", a spus Dancila la deschiderea Forumului romanilor de pretutindeni, eveniment 

ce are loc in Bucuresti. 

 

De altfel, chiar miercuri presedintele AEP, Constantin-Florin Mituletu-Buica, preciza ca exista 

premise pentru prelungirea termenului de inregistrare cu patru zile, de la 11 septembrie la 15 

septembrie. 

 

Asta in conditiile in care Autoritatea anunta miercuri ca, pana la ora 13.00, s-au inregistrat 

20.040 de persoane care doresc sa voteze prin corespondenta la alegerile prezidentiale, dar si 

19.430 de alegatori care prefera sa se deplaseze la sectia de votare. 

 

Primul tur al alegerilor prezidentiale este programat in 10 noiembrie. 

 

Votul prin corespondenta: Perioada de inregistrare s-ar putea prelungi. Doar 20.000 de romani 

s-au inscris 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Companiile de telefonie trebuie sa transmita gratuit localizarea apelantului la 112, a decis 

CJUE 

Companiile din sectorul telecomunicatiilor trebuie sa transmita gratuit serviciilor de urgenta 

contactate prin numarul 112 informatiile de localizare a apelantului, chiar daca telefonul acestuia 

nu are cartela SIM, a decis joi justitia europeana. 

http://www.ziare.com/alegeri/alegeri-prezidentiale-2019/inregistrarea-pentru-votul-prin-corespondenta-s-ar-putea-prelungi-in-39-de-zile-s-au-inscris-peste-20-de-mii-de-romani-1576146
http://www.ziare.com/alegeri/alegeri-prezidentiale-2019/inregistrarea-pentru-votul-prin-corespondenta-s-ar-putea-prelungi-in-39-de-zile-s-au-inscris-peste-20-de-mii-de-romani-1576146
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Curtea de Justitie a UE (CJUE) a dat acest verdict dupa moartea in Lituania in anul 2013 a unei 

fete in varsta de 17 ani, care a fost rapita, violata si arsa de vie in portbagajul unei masini, 

relateaza AFP. 

 

Inaintea mortii sale, ea apelase de vreo zece ori de pe telefonul sau mobil la numarul 112 pentru 

a cere ajutor, dar nu a putut fi localizata. 

 

Rudele fetei au sesizat justitia europeana, estimand ca Lituania nu a pus corect in practica o 

directiva europeana din anul 2002. 

 

Aceasta directiva prevede ca statele membre trebuie sa vegheze ca societatile din sectorul 

telecomunicatiilor sa puna gratuit la dispozitia autoritatii care gestioneaza apelurile la 112 

informatiile ce privesc localizarea apelantului imediat ce apelul parvine respectivei autoritati. 

 

In acest moment, in opt state membre UE, inclusiv Romania, serviciul 112 nu este accesibil fara 

cartela SIM, potrivit Asociatiei europene a numarului unic de urgenta (EENA). 

 

Aceasta decizie dateaza dintr-o perioada in care li se dadeau copiilor mici telefoane vechi pentru 

a se juca, dar de pe care putea fi apelat numarul 112, ceea ce a condus la un val de apeluri 

inoportune la 112. Prin urmare, unele tari au decis sa nu mai faca accesibil numarul 112 fara 

cartela SIM. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Mihai Fifor vrea schimbări RADICALE la poliție: șefii structurilor să aibă un mandat 

limitat 

Ministrul interimar al Afacerilor Interne, Mihai Fifor, anunță joi că s-a întâlnire cu sindicaliștii 

din Poliție, principalul subiect discutat fiind propunerea de limitare a mandatului șefilor acestei 

structuri, anunță MEDIAFAX. 

"Astăzi, la sediul MAI, m-am întâlnit cu liderii organizațiilor sindicale reprezentative ale 

polițiștilor pentru a discuta despre modificările pe care intenționăm să le aducem Statutului 

Polițistului. De când am preluat conducerea Ministerului Afacerilor Interne, într-un context 

extrem de dificil, când credibilitatea polițiștilor era mult afectată, am anunțat că reformarea 

acestei instituții este prioritatea mea și a Guvernului. Am discutat astăzi în principal despre 

propunerea ca șefii din Poliție să aibă un mandat limitat. Rămân deschis la continuarea 

dialogului cu reprezentanții sindicatelor și încurajez și cetățenii să consulte proiectul nostru, 

care se află deja pe site-ul MAI, și să ne trimită propuneri.  

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/mihai-fifor_1734.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/mai_589.html
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Consider că este în interesul nostru al tuturor să avem o Lege clară care să permită 

eficientizarea activității polițiștilor, de la cel din stradă până la cel care ia deciziile, iar o astfel 

de Lege se poate face discutând toate propunerile și alegând cele mai bune soluții pe termen 

lung", a scris Mihai Fifor, pe Facebook. 

Pe 23 august, Mihai Fifor anunţa că va fi prezentată în Guvern o ordonanţă de urgenţă prin care 

se doreşte, printre altele, ca funcţiile de conducere din MAI să fie ocupate pe perioadă 

determinată. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Noul Guvern de la Roma a fost învestit în funcţie 

Noul Guvern italian a fost învestit joi în funcţie, în urma unei alianţe care până nu demult era 

puţin probabilă între Mişcarea 5 Stele şi Partidul Democrat pro-european (PD), dar care a fost 

încurajată de pieţele financiare, potrivit Reuters. 

Noul Guvern de la Roma a fost investit în funcţie 

Administraţia pare sigură să solicite o relaţie mult mai puţin conflictuală cu Uniunea Europeană 

decât coaliţia anterioară care cuprindea partidele Mişcarea 5 stele şi Liga Nordului, formaţiune 

de extremă dreapta, care a militat constant împotriva normelor UE privind bugetul şi migraţia. 

PD a preluat conducerea Ministerului Economiei şi a Ministerului Afacerilor Europene, în timp 

ce fostul premier din partea PD, Paolo Gentiloni, este sigur că va deveni următorul comisar 

european din partea Italiei - numiri care ar trebui să garanteze legăturile line cu Bruxelles-ul. 

Această perspectivă a bucurat investitorii, iar obligaţiunile italiene s-au raliat puternic în ultima 

săptămână, randamentele pe 10 ani atingând un nou record minim de 0,803%, miercuri. La 

începutul lunii august au fost de peste 1,5%. 

Primul ministru Giuseppe Conte, profesor de drept care nu este afiliat niciunui partid, a condus 

noua echipă formată din şapte femei şi 14 bărbaţi la ceremonia de învestire care a avut loc la 

palatul prezidenţial. 

Al 67-lea guvern al Italiei de la al Doilea Război Mondial conţine puţine personalităţi politice, 

punând un accent mai mare pe tinereţe decât pe experienţă. „Va fi o aventură frumoasă”, a 

declarat ministrul Educaţiei, Lorenzo Fioramonti. 

Ministerul de Interne, condus anterior de liderul Ligii, Matteo Salvini, a fost înmânat unui 

funcţionar public şi specialist în imigrare, Luciana Lamorgese. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Ursula von der Leyen anunţă că va prezenta, marţi, componenţa Colegiului comisarilor 

europeni/ Care sunt propunerile României 

Preşedintele ales al Comisiei Europene Ursula von der Leyen a anunţat că va prezenta marţi 

componenţa Colegiului comisarilor europeni. Din partea României au fost propuşi pentru această 

poziţie Rovana Plumb şi Dan Nica. 

Ursula von der Leyen anunţă că va prezenta, marţi, componenţa Colegiului comisarilor europeni 

„Sunt bucuroasă că am primit numele din partea tuturor statelor membre ale Uniunii Europene. 

Aşteptăm cu interes compunerea unui Colegiu bine-echilibrat, pe care îl voi prezenta marţi”, a 

scris Ursula von der Leyen, joi, pe Twitter. 

Propunerile Guvernului României pentru funcţia de comisar european sunt europarlamentarii 

PSD Rovana Plumb şi Dan Nica. 

Pe 20 august, premierul Viorica Dăncilă a avut o întrevedere la Bruxelles cu preşedintele ales al 

Comisiei Europene Ursula von der Leyen. 

Şeful Executivului i-a transmis preşedintelui ales al CE că România este interesată de 

portofoliile transporturi, energie şi mediu pentru funcţia de comisar în viitorul Executiv 

european, potrivit unui comunicat de presă al Guvernului. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 UE a lansat o bază de date judiciară pentru a întări cooperarea în combatarea 

terorismului 

Uniunea Europeană a lansat o bază de date care va ajuta statele membre să coopereze mai strâns 

pentru a combate ameninţările teroriste, a anunţat joi Eurojust, agenţia europeană de cooperare 

judiciară în materie penală, transmite dpa. 

 

Registrul Contraterorist (CRT) adună informaţii importante despre procedurile judiciare 

împotriva suspecţilor de infracţiuni teroriste, într-o bază de date centralizată menită să faciliteze 

munca procurorilor de identificare a suspecţilor sau reţelelor investigate în cazuri cu potenţiale 

implicaţii transfrontaliere, explică Eurojust. 

 

Registrul a intrat în vigoare la 1 septembrie şi va sta la dispoziţia statelor membre 24 de ore din 

24, a indicat agenţia europeană. 
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Potrivit acesteia, iniţiativa de creare a unei baze de date transfrontaliere în materie de acţiuni 

teroriste a venit în urma atentatelor din noiembrie 2015 de la Paris, când mai multe state 

europene - Franţa, Germania, Spania, Italia, Luxemburg şi Olanda - au început să strângă date 

pentru a facilita coordonarea la nivel internaţional. 

 

Se crede că atacurile respective au fost plănuite din Siria, iar logistica şi organizarea au fost puse 

la punct în Belgia. 

 

'Acum când teroriştii operează tot mai mult în reţele transfrontaliere, Uniunea Europeană trebuie 

să facă acelaşi lucru', a subliniat joi preşedintele Eurojust, Ladislav Harman, numind CRT drept 

'un mare pas înainte în lupta împotriva terorismului.' 

 

CRT, operat de Eurojust cu sediul la Haga, se va axa doar pe proceduri judiciare şi condamnări, 

astfel încât nu se va suprapune cu analizele întreprinse de Europol, şi va ajuta statele membre să 

pună în comun date despre terorişti cu diferite orientări ideologice: islamişti, extremişti de stânga 

şi extremişti de dreapta, precizează Eurojust. 

 

Statele membre trebuie să furnizeze lunar informaţii despre suspecţi şi cazuri către acest registru, 

a mai arătat agenţia europeană. 

(Sursa: Agerpres) 

 


